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«Οι Σαρακαισάνοι είναι οι ινδοευρωπαίοι που αιώνες 
τώρα αναζητεί η επιστημονική κοινότητα»

0 δρ. Ανθρωπολογίας Νίκος Πουλιανός αμφισβητεί τη θεωρία των ινδοευρωπαίων γλωσσολόγων

Ο Δρ. Ανθρωπολογίας Νικόλαος Πουλιανός, μίλησε στον Alpha 
Radio 88,6  και το Νίκο Χαζαρίδη για  την επιστημονική θεωρία 
τη δική του, και, κυρίως του πατέρα του, Άρη Πουλιανού, δια
κεκριμένου ανθρωπολόγου με πολύχρονη έρευνα σε γλωσσικά 
και φυλετικά θέματα, γύρω από την πρώτη «μητέρα» γλώσσα της 
Ευρώπης. Απέναντι στην επικρατέστερη επιστημονική προσέγ
γιση από τους ανθρωπολόγους της ινδοευρωπαϊκής θεώρησης, 
ο κ. Πουλιανός υιοθετεί τη θεωρία της παλαιολιθικής συνέχειας 
και θεωρεί ότι δεν επαρκεί ο χρόνος των 10 .0 0 0 -12 .0 0 0  ετών για  
τη διάδοση τωνγλωσσών, αλλά ότι η επιστημονική έρευνα πρέ
πει να πάει ακόμη πιο πίσω

ε δ  ιπλώ νοντας το ν ή  μ α  τη ς  καταγω - 
γ η ς  τ η ς  ελλη νική ς γλ ώ σσ ας μ ε τ η ν  
μ α τ ιά  κ α ι τη ν  επ ισ τη μ ο ν ικ ή  π ρ ο

σέγγιση του ανθρω πολόγου, ο  κ . Π ουλια- 
νό ς β λ έπ ει το υ ς  Σ αρακ ατσ άνους ω ς τους 
πρώ τους « ινδοευρω παίους» πο υ  αναζητά  
η άλλη σχολή τω ν  ανθ ρω πο λόγω ν, υ π ο 
γρ α μ μ ίζο ντα ς  ότι οι Σα ρα κα τσ άνοι απ ο - 
τέλ εσ α ν μ ια  κ α θ α ρ ή , α π ο μ ο ν ω μ ένη  κ α ι 
εν δ ο γ α μ ικ ή  κ οινότη τα  π ο υ  επ ιβ ίω σ ε γ ια  
πολλούς α ιώ ν ες , χ ω ρ ίς  π ρ ο σ μ ίξε ις  στη 
γλώ σσ α  τ ο υ ς , στις  π α ρ α δ ό σ ε ις  του ς .

Πολύ ενδιαφέρον το θέμα της καταγωγής 
της ελληνικής γλώσσας από άποψη ανθρω- 
πολογική, κ. Πουλιανέ. Πώς το προσεγγίζε
τε εσείς;
Υ π ά ρ χ ει η γλω σσολογική ισ τορ ία  τω ν  ιν- 
δ ο ευ ρ ω π α ίω ν , ο ι ο π ο ίο ι κ ά π ο τε γν ώ ρ ι
ζα ν  τω ν  π ρ ω το ευ ρ ω π α ικ ή  γλώ σσ α  τη ν  
οπ ο ία  δ ιέδ ω σ α ν  μ έχρ ι το ν  Α τλαντικό. 
Ε ν α ντ ίο ν  α υ τή ς  τη ς  εκ δο χή ς έχ ο υ ν δ ια 
τυ π ω θ ε ί πολλές α μ φ ιβ ο λ ίες  κ α ι α π ό  τον 
Άρη Π ουλιανό, τ ο ν  π α τέρ α  μ ο υ , κ α ι α π ό  
άλλους ερ ευ νη τές , α π ό  έν α ν  Ιταλό καθη
γη τή  γλ ω σσ ολο γίας π ο υ  α π ό  κο ινο ύ  μ ε  
Β έλ γους κ α ι Γερμ α νο ύς  έχ ει α ν α π τύ ξε ι 
τη θ εω ρ ία  τη ς  π α λ α ιο λ ιθ ικ ή ς  σ υ ν έχ ε ι
α ς , π ο υ  λέει ότ ι δ ε ν  φ τά νο υν τα  ιο .ο ο ο -  
ΐ2 .ο ο ο χ ρ ό ν ια  π ο υ  υ π ο τ ίθ ετα ι, κ ατά  τους 
ινδ ο ευ ρ ω π α ϊσ τές  γλω σσολόγους χ ρ ε ια 
ζό τα ν γ ια  ν α  δ ια δ ο θ ο ύ ν  α υ τέ ς  οι γλώ σ
σ ε ς , αλλά ή θ ελ α ν π ερ ισ σ ό τερο  χρόνο, 
κ ά τι στο οπ ο ίο  σ υ μ φ ω νο ύ μ ε  κ ι ε μ ε ίς . 
Κ ά π ο τε , α π ό  τον Α τλαντικό μ έχρ ι τον

Ινδ ικ ό  Ω κ εανό , α π ό  κ ά π ο υ  μ ά θ α ν ε  τ ις  
ίδ ιες  λ έ ξε ις , σ ε α υτό  σ υ μ φ ω νο ύ μ ε .

Γίνεται και στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Γλωσ
σολόγων αυτή η συζήτηση;
Δ εν  άρχ ισε ακόμη ε κ ε ί. Ε κεί έχουμε υ π ο 
στήρ ιξη  ω ς  π ρ ο ς  το  θ έμ α  το υ  α ρχανθ ρώ 
π ο υ  τω ν  Π ετρα λώ νω ν, π ο υ  ε ίν α ι στα  
7 0 0 .0 0 0  χ ρ ό νια  π ρ ιν  α π ό  το σή μ ερ α  κ αι 
όχι π ρ ιν  α π ό  2 0 0 .0 0 0  χ ρό νια , όπ ω ς α να 
γρ ά φ ετ α ι στην ε ίσ ο δο  το υ  Μ ο υ σ ε ίο υ . Ο 
πρόεδρος τω ν Ε υ ρ ω π α ίω ν Γλωσσολόγων 
α π η ύ θ υ ν ε  κ α ι επ ισ το λ ή , χ ω ρ ίς  ν α  το π ε ι 
α υτό , γ ια  π ο ιο  λόγο γ ρ ά φ ετα ι α υτό . Π α 
ρ όμ ο ια ς  τοπ ο θ έτη σ η ς ή τα ν ο  D r. κ α θ η 
γη τή ς  Γλω σσολογίας στη Ν ό τια  Κ ο ρ έα , 
πρόεδρος της Π α γκό σ μ ια ς  Έ νω σ η ς Σπη- 
λ α ιολ ογ ίας .

Αυτό, τι λέει; Ότι δεν ασχοληθήκαμε σοβα
ρά με το θέμα;
Π α ρ έθ εσ α  χθες στην ομ ιλ ία  μ ο υ  τ ις  γ ν ώ 
μ ες  τρ ιώ ν γλωσσολόγω ν που  μ ίλησαν π έ 
ρυσι στη Θεσσαλονίκη στο Π αγκόσμιο Συ
νέδρ ιο , ενός Π έρση, ενός Ν ιγηρ ιανού  και 
μ ια ς  Γαλλίδας, οι οπ ο ίο ι ε ίπ α ν  ν α  πρ οσέ
ξο υ μ ε  τη γλώ σσα α υ τ ή . Η Γαλλίδα  έλ εγε 
ότ ι δ ιδ ά σ κ ο ντα ι δ ια  τ ω ν  ξέν ω ν  π α ν ε π ι
σ τη μ ίω ν , αλλά  κ α ι στην Ε λ λ ά δα , λ α ν
θ ασ μ ένα  π ρ ά γμ α τα , α νθ ελ λη νικά .Ή τα ν 
πολύ  π ιο  σκληρή η Γα λ λίδα . «Εσείς  γ ια 
τ ί τους  α νέχεσ τε ν α  κ α κ ο π ο ιο ύ ν  το ν  π ο 
λιτ ισ μ ό  σ α ς  τ ό σ α  χ ρ ό ν ια ;»  ε ίπ ε . Ή τ α ν  
καλό π ο υ  α να φ έρ θ η κ α ν  όσα γλωσσολο- 
γ ικ ά  γ ν ω ρ ίζο υ μ ε  εδ ώ  κ α ι 4 ,5  α ιώ ν ες . Οι

π ρ ώ τες  επ ισ το λ ές  π ο υ  α να φ έρ ο ντα ι ότι 
υπάρχουν κά π οιες  ομοιότητες λέξεω ν μ ε 
τα ξύ  ινδ ικ ώ ν  κ α ι ευ ρ ω π α ϊκ ώ ν  ή τα ν α π ό  
έν α ν  Ιταλό, τον Φ ίλ ιπ π ο  Σ α σ έτ ι, ο ο π ο ί
ος σ ύ γκ ρ ινε  τη ν ινδ ικ ή  λέξη «σάρπα» την 
ιταλική λέξη «σ ερ π έντε» , λ έγο ντα ς  π ό 
σο ο μ ο ιά ζο υ ν . Έ τ σ ι ξ ε κ ιν ά ε ι μ ια  σ υ ζή 
τη σ η , μ έχρ ι ε κ ε ί δ ε ν  θα  ε ίχ α  α ντίρρ ηση 
ο ύ τε  ε γ ώ , ο ύ τε  ο  π α τέρ α ς  μ ο υ . Ό μω ς 
π ρ έ π ε ι ν α  « κου μ π ώ νο υν»  δ ιά φ ο ρ ο ι ε π ι
σ τημ ον ικο ί κ λ ά δο ι, όταν μ ιλ ά μ ε γ ια  δ ιε 
π ισ τη μ ον ικ ή  σ υ νερ γα σ ία . Α υτό π ο υ  έχει 
ε π ισ η μ ά ν ε ι α π ό  το 19 7 3  μ ε  α να κ ο ίνω 
σή το υ  α π ό  το  Σ ικά γο  κ α ι α π ό  το 1993 
μ ε βιβλίο τ ο υ  ο Ά ρ η ς  Π ο υλ ιανός , ε ίν α ι 
ο ι Σ α ρ α κ α τσ ά ν ο ι. Μ ε  ρ ώ τησαν χθες α ν 
ε ίμ α ι  Σ α ρα κ α τσ άνος . Κ α μ ία  σχέση δεν  
έχ ω , π έ ρ α ν  α π ό  το υ ς  δ εσ μ ο ύ ς  α ίμ α το ς , 
ω ςΈ λ λ η ν ες . Ο ι σ η μ ερ ινο ί Σα ρα κ α τσ ά- 
νο ι έχ ο υ ν α λλ οιω θ εί ω ς  π ρ ος το ν  τρόπο 
ζω ής το υ ς , έχ ο υ ν ε γ κ α τα σ τα θ ε ί, δ ε ν  ε ί
ν α ι τόσο εν δ ο γ α μ ικ ο ί όσο ή τα ν  π α λ ιά , 
π α λ ιά  ή τα ν α δ ια νό η το  ν α  π α ν τρ ευ το ύ ν  
μη Σ α ρα κ α τσ άν α . Γι α υτό  κ α ι τ ο υ ς  μ ε
λέτησε ο  π α τέρ α ς  μ ο υ , ω ς  ε ιδ ικ ή  α π ο μ ο 
ν ω μ έ νη  ο μ ά δ α  π λ η θ υσ μ ο ύ , η ο π ο ία  ο υ 
δ έ π ο τε  μίλ ησε άλλη γλ ώ σ σ α, δ ιό τ ι σ ύ μ 
φ ω ν α  μ ε δ ιά φ ορ ου ς  γλω σσ ολόγους, δεν  
είχαν π ρ οσμ ίξε ις  μ ε  άλλα φ ύ λα . Η  π ερ ιο 
χή π ο υ  ζο ύσ α ν εκ τε ίν ε
τα ι α π ό  τη ν Π ίνδο μέχρι 
τη ν  Β ά ρ ν α  της Β ου λγα 
ρ ία ς  , κ α ι τους  δύ ο  πλη
θ υσ μ ο ύ ς  κ α ι τω ν  Σαρα- 
κατσάνω ν και τω ν Βούλ
γα ρ ω ν , το υ ς  μελέτησε ο 
πατέρ ας μου το 19 6 3 . Ε ί
χ ε  μ ια  πρόσκληση από 
το ν  γέρο  Κ αραμανλή να  
έρ θ ει στην Ελλάδα κ α ι 
ν α  α να λ ά β ει τη ν έδρα  
ανθ ρω π ο λογ ία ς, αλλά 
είχ ε  το δ ίλ η μ μ α  ν α  π ά 
ε ι στη Β ουλγαρία  να  
μελετήσει Βούλγαρους 
κ α ι Σ αρακατσ άνους με 
εντολή της Σοβιετικής 
Α κα δη μ ία ς  ή ν α  έρ θ ει 
στην Ελλάδα ν α  αναλά- 
βει τη ν έδ ρ α ; Έ τσ ι την 
έχασε τη ν  έδ ρ α  στην Ελ
λά δ α . Π ρ οτίμη σε ν α  π ά ε ι στη Β ουλγα
ρ ία , γ ια τ ί σκέφ τηκε ότι δεν  θα  ξαναέβ ρι- 
σκε τη ν ευ κ α ιρ ία  ν α  γ ίν ε ι μελέτη α π ό  αν- 
θρω πολογική σκ οπ ιά  κ α ι π ρ ά γμ α τι δεν  
ξα ν α έγ ιν ε  κ α μ ία  μελέτη . Η εποχή που  
μελέτησε ε ίν α ι δεκά δες  χ ιλ ιάδες χρόνια . 
Ε κ είνο ς , εν νο εί ότι φ τά νο υμ ε μέχρ ι τον 
Α ρχάνθρω πο. Η  μέθοδος η ανθρω πολο- 
γ ικ ή  ε ίν α ι τελείω ς α νεξάρτητη, βασίζεται 
στο ότι όσο π ιο  δ ια δ εδ ο μ ένο  ε ίν α ι, τόσο 
π ιο  π α λ ιό  ε ίν α ι, έν α  γ ν ώ ρ ισ μ α . Τ α  κα- 
τσαρά  μαλλιά υπάρχουν σ ε μεγάλη έκτα
ση σ α ν ανθρω πολογικό γν ώ ρ ισ μ α  μόνον 
στην Α φ ρικ ή . Α υτό το συγκ εκ ριμ ένο  γν ώ 
ρ ισμ α  ε ίν α ι πολύ π α λ ιό , γ ια τ ί α π α ν τά τα ι 
σε τερ ά σ τια  έκταση γε ω γ ρ α φ ικ ή . Α ντ ί
στοιχα, έχουμε κ α ι άλλα π α ρ α δ ε ίγ μ α τα , 
όπω ς μ ε  το δ έ ρ μ α , το  χ ρώ μα  τω ν  ματιώ ν, 
όπ ου  ανάλογα  μ ε το ποσοστό, μ π ορ ούμε 
ν α  π ρ ο σ εγγ ίσ ο υ μ ε πόσο π α λ ιό  ε ίν α ι ένα  
ανθρω πολογικό γν ώ ρ ισ μ α . Ο Ά ρη ς Π ου- 
λιανός το α ν α φ έρ ε ι κ α θ α ρ ά , οι Σ αρακα- 
τσάνο ι ε ίν α ι οι ινδο ευρω παίοι που  τόσους 
α ιώ ν ες  οι επ ισ τή μ ο νες  α ναζη τούσαν. Θα 
μπ ο ρ ο ύ σ α μ ε ν α  δώ σ ο υ μ ε τη ν ονομ ασ ία  
« e u r o ^ d ia n » , α φ ο ύ  ξεκ ίνη σ ε α π ό  την 
Ε υ ρ ώ π η . Το ιδ ίω μ α  τω ν Σ αρακατσ άνω ν 
δ ε ν  είχ ε  π ρ ο σ μ ίξε ις  ξέν ω ν  λέξεω ν, αυτό 
ε ίν α ι σ τοιχείο  γλω σσολογικό. Α φ ού α υ 
το ί ο ι ά νθ ρω π ο ι μ ε  τη ν  εν δ ο γ α μ ία  τους 
επ ιβ ίω σα ν δεκά δες  χ ιλ ιάδες χρόνια  μόνοι 
το υ ς , γ ια τ ί  ν α  μ η ν  ε ίν α ι α υ το ί η «απω -

θ η μ ένη  ράτσα» π ο υ  εξω θή θη κε π ρος τα  
β ο υνά  α π ό  τους  πα ρ α λια κο ύς  μ εσ ο γ εια 
κ ούς π λ η θ υ σ μ ο ύ ς ; Α π ό  εκ ε ί π ιά ν ο υ μ ε  
το ν ή  μ α  γ ια  τη ν  κ αταγω γή τ η ς  ελληνικής 
γλ ώ σσ ας. Το 20 0 8  έ κ α να  μ ια  α να κ ο ίνω 
ση γ ια  τη ν κ α τα γω γή  τη ς  λέξης «όπλο» 
α π ό  τ η ν  «οπλή», η ο π ο ία  μ ετα τρ ά π η κ ε 
μ ε τά  σ ε  «εργαλείο».

Αυτή σας τη θεώρηση την αποδέχονται οι συ
νάδελφοί σας ανθρωπολόγοι;
Η  π α γ κ ό σ μ ια  α νθ ρ ω π ο λ ο γ ία , α υτό  δ ε ν  
το α π ο δ έχ ετα ι. Η  π α ρ ά δοσ η  ό μ ω ς  ε ίν α ι 
τόσο ισχυρή. Σ ήμερα δ ια μο ρφ ώ νετα ι μ ια  
ά π ο ψ η  σ τη ν π α γ κ ό σ μ ια  ανθρω πολογική 
κ ο ινό τη τα  ότ ι δ ε ν  υ π ά ρ χ ο υ ν φ υ λές  ή ρά
τ σ ες . Α υτή η νο ο τρ ο π ία  κα λ λ ιερ γείτα ι 
μ ε  α γα θ ό  σκοπό, γ ια  ν α  μη ν υ π ά ρ χ ει 
κ α χυ π ο ψ ία  α ν ά μ ε σ α , α ς  π ο ύ μ ε , σ ε α ν 
θρώ πους δ ιαφ ορ ετικο ύ  φ ύλου , δ ια φ ορ ε
τ ικ ο ύ  χ ρ ώ μ α το ς , αλλά  κ α τά  τη ν  ά πο ψ ή 
μο υ  ε π ιφ έρ ε ι λ α ν θ α σ μ έν α  α π ο τελ έσ μ α 
τ α . Π έρυ σ ι στο Π αγκόσμιο Σ υνέδριο Α ν
θρω πολογίας στο Μ ά νσ τεσ τερ  π α ρ ο υ σ ι
ά σ τη κ α ν  ο ι ίδ ιες  θ εω ρ ίες , οι ο π ο ίες  υ ιο 
θ ετή θ η κ α ν  α π ό  το 2 0 12 -υ π ο ψ ιά ζ ο μ α ι,  
αλλά  δ ε ν  έχω  τ ις  δ υ ν ά μ ε ις  ν α  τ ο  ψ ά ξω  - 
ότι έγ ιν α ν  δεκτές  κ α ι α π ό  τ ο ν  Ο Η Ε κ α ι 
α υτό  κ α τα λ α β α ίνετε  θα  σ υ νεχ ίσ ε ι τη ν 

έρ ευ ν α  σ τη ν ίδ ια  βάση 
γ ια  χ ρ ό ν ια .

Μήπως υπάρχουν και πολι
τικές σκοπιμότητες;
Ε ν δ εχ ο μ ένω ς . Ο π α 
τέρ α ς  μ ο υ , μο υ  έμ α θ ε  
ότι π ρ ώ τα  ε ίμ α ι  ά νθ ρω 
π ο ς , μ ε τά  επ ισ τή μ ο να ς  
κ α ι μ ετά  έλ λη να ς. Ά ρα  
π ρ έ π ε ι ν α  σ εβ α σ το ύ μ ε 
τη ν  επ ισ τη μ ο ν ικ ή  γ ν ώ 
σ η . Α ν η επ ισ τη μ ο ν ική  
γνώ ση λ έ ε ι ότι ο ά νθ ρω 
π ο ς  τ ω ν  Π ετραλώ νω ν 
ε ίν α ι ΐ 5 .ο ο ο  ετώ ν , α υ 
τό  π ρ έ π ε ι ν α  α π ο δ ε ιχ θ ε ί 
μ ε τά  α π ό  σ υ ζή τη σ η , όχι 
μ ε  α φ ο ρ ισ μ ο ύ ς . Χ α ίρο - 
μ α ιπ ο υ ο Ο Δ Ε Γ Κ α  βάλας 
έβ α λ ε ω ς  βάση συ ζή τη 
σ ης  το  θ έ μ α  α υ τό , γ ι  α υ 

τό άλλω στε κ α ι ο πρ όεδρο ς ο κ . Κ όντος 
ε ίπ ε  ν α  γ ίν ε ι  Π α γκό σ μ ιο  Γλωσσολογικό 
Σ υνέδρ ιο  σ τη ν Κ α β ά λα .

Αμφισβητείται από πολλούς η συνέχεια των 
Ελλήνων από την αρχαιότητα. Υπάρχουν απο
δείξεις ότι υπάρχει συνέχεια;
Α υτό ή τα ν το θ έμ α  της δ ιδα κ το ρικ ής  δ ι
α τρ ιβή ς  του  π α τέρ α  μου το i9 6 0  στη Μ ό
σ χ α , όπ ου  ανα γνω ρίσ τη κ ε κάτι που  δεν  
ε ίν α ι γνω στό , ότι οι σύγχρονοι έλληνες σε 
κ ά θε γεω γρα φ ικ ή  π ερ ιοχή , η σύγκρισή 
τους  μ ε  τα  αρχα ία  κ ρ α νία  δ ε ίχ νε ι μ ια  α ν- 
θρω πολογική σ υ νέχ ε ια  α π ό λ υ τη . Η Σλα
βική Α κα δη μ ία  Ε π ιστη μώ ν δέχθηκε ότι οι 
έλληνες δ ε ν  ε ίν α ι σλαβικής κ α τα γ ω γ ή ς . 
Ε μ ε ίς  υ π οσ τη ρίζου μ ε ότι δώ σ α μ ε α ίμ α , 
δ ε ν  π ή ρ α μ ε . Οι Σ κ ο π ια ν ο ί, ο ι Β ούλγα
ροι ε ίν α ι Σλαβόφ ω νοι, δ ε ν  ε ίν α ι Σλάβοι. 
Μ π ο ρ εί ν α  α ισ θ ά ν ο ντα ι Σλάβοι.

Η ανθρωπολογία θα μπορούσε να δώσει απα
ντήσεις σε ορισμένα εθνικά θέματα;
Η ανθρω πολογία  θα μπ ορούσε ν α  βοηθή
σ ε ι τους  πο λιτικο ύς ν α  σκ έφ τοντα ι α ν τ ι
κ ε ιμ ε ν ικ ά  . Π ρ ότεινα  π ρ όσφ α τα  τη ν μ ε 
λέτη ανθρω πολογικά της κ αταγω γής τω ν 
Κ υ π ρ ίω ν , π ο υ  δ ε ν  έχ ε ι γ ίν ε ι .  Δ εν  βρήκα 
α ντα π ό κ ρ ισ η . Τ ω ν Ελλήνω ν έχ ε ι γ ίν ε ι ,  
α υτή  το υ  Π ο υλ ιαν ο ύ , αλλά π ο λ ε μ ιέτα ι. 
Κ α ι γ ια  τ η ν Κ ύ π ρ ο , επ ο μ έν ω ς , π ρ έπ ε ι 
ν α  γ ίν ε ι  μ ια  α νά λ ογη  μελέτη .

Ο πατέρας μου, μού 
έμαθε ότι πρώτα 
είμαι άνθρωπος, 

μετά επιστήμονας 
και μετά έλληνας. 

Άρα πρέπει να 
σεβαστούμε mv 

επιστημονική 
γνώση
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Εκδήλωση για την καταγωγή της ελληνικής 
γλώσσας από ανθρωπολογική σκοπιά
Προσκεκλημένοι του ΟΔΕΓ η δρ. γλωσσολογίας Κατερίνα Χατζοπούλου 
και ο δρ. ανθρωπολογίας Νίκος Πουλιανός

Ο
 Όμιλος Καβάλας 
για τη Διάδοση της 
Ελληνικής Γλώσ- 
σας(ΟΔΕΓ), στο 
πλαίσιο της δρά
σης του για προβολή θεμάτων 

που σχετίζονται με τη γλώσσα 
μας, την ιστορία και τον πολιτι
σμό πραγματοποίησε την περα
σμένη Τετάρτη εκδήλωση - διά
λεξη στην Δημοτική Βιβλιοθήκη 
Καβάλας με θέμα: «Η καταγωγή 
της ελληνικής γλώσσας από 
γλωσσολογική και ανθρωπολο- 
γική σκοπιά» με εισηγητές την 
δρ γλωσσολογίας, πρόεδρο του 
συλλόγου Αρχαίας Ελληνικής Φι
λοσοφίας «συν Αθηνά» Κατερίνα 
Χατζοπουλου και τον δρ ανθρω
πολογίας, μέλος του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου Ανθρωπολόγων, Νι
κόλαο Πουλιανό.
Όπως τόνισε αρχικά η κ. Χατζο
πουλου: «Το επίπεδο της σκέψης 
των Ελλήνων φιλοσόφων όσον 
αφορά το γλωσσικό φαινόμενο, 
αφήνει πραγματικά άφωνους 
τους συγχρονους μελετητές. Οι 
παρατηρήσεις τους όσον αφορά 
τη γλώσσα, ειδικά στον Αριστο
τέλη και στους στωικούς αργότε
ρα, είναι εφάμιλλες της σύγχρο
νης γλωσσολογικής επιςττήμης 
που έφτασε στο ίδιο επίπεδο. 
Η γλωσσολογία έκανε παρόμοι
ες παρατηρήσεις μετά από 100 
και πλέον χρόνια συστηματικής 
μελέτης εκατοντάδων και χιλιά
δων γλωσσων. Οι γλωσσολόγοι 
σήμερα έχουν εικόνα μέχρι 
7.200 γλώσσες εν ζωή, που έχουν 
ζωντανούς φυσικους ομιλητές, 
πέρα από οσες δεν έχουν ζωντα
νούς φυσικούς ομιλητές. Υπάρ
χει ένας διαχωρισμός αναμεσα 
στη γλώσσα και τη γραφή. Από 
τις 7.200 γλώσσες, μόνο οι μισές 
έχουν σύστημα γραφής. Έχουμε 
τη γραμμική Α' στον Μινωϊκό 
πολιτισμό που δεν έχει αποκρυ- 
πτογραφηθεί, ενώ η Μινωϊκή 
Β έχει αποκρυπτογραφηθεί. Το 
πρώτο δε πραγματικό αλφάβη
το είναι το ελληνικό αλφάβητο. 
Το ερώτημα για την προέλευση 
της ανθρώπινης γλωσσάς είναι 
ένα διαχρονικό ερώτημα που 
απασχόλησε διάφορους πολι

τισμούς από την αρχαιότητα. 
Εφόσον η γλώσσα είναι μέρος 
της πραγματικότητας, είναι βα 
σικό εργαλείο επιβίωσης και 
βελτίωσης της ποιότητας ζωής. 
Βελτιώνει τη διαπραγμάτευση, 
το εμπόριο, την ομαλή επικοι
νωνία με την ομάδα, με τα υπό
λοιπα μέλη της ομάδας. Από τον 
Αριστοτέλη έχουμε πολύ ωραίες 
διατυπώσεις και κάποιες μεγάλες 
αλήθειες: όλοι οι άνθρωποι από 
τη φύση τους θέλουν να μάθουν. 
Ακόμη και το κουτσομπολιό είναι 
ένα είδος γνώσης. Ένα από αυτά 
που απασχόλησαν τους ανθρώ
πους, είναι η προέλευση της 
γλώσσας. Σήμερα, είμαστε σε 
πλεονεκτικότερη θέση σε σχέση 
με παλαιότερες εποχές για να 
αποκτήσουμε κάποια εικόνα για 
την προέλευση της ανθρώπινης 
γλώσσας και ειδικότερα της ελ
ληνικής γλώσσας. Το πλεονέ
κτημα οφείλεται στην πρόοδο 
των επί μέρους επιστημών και 
τη συστηματική καταγραφή και

μελέτη επί μέρους γλωσσών πα- 
γκοσμίως».
Στη συνέχεια ο κ. Πουλιανός 
μίλησε για την καταγωγή της 
ελληνικής γλωσσάς από ανθρω- 
πολογική σκοπιά, διευκρινίζο
ντας πως πρόκειται για ένα θέμα 
κάπως ευαίσθητο, διότι στην 
περίπτωση της καταγωγής της 
ελληνικής γλώσσας, μπορεί να 
παρεξηγηθεί. «Χρέος μας είναι 
η εκλάίκευση των γνώσεών μας, 
που σημαίνει ότι πρέπει να τις 
κάνουμε κτήμα του κόσμου». 
Αφου ευχαρίστησε τον πρόε
δρο του Ομίλου κ. Κόντο για 
την πρόσκληση και τη φιλοξε
νία, ο κ. Πουλιανός επεσήμανε 
ότι η ομιλία των ανθρώπων στα 
σπήλαια αναπτύχθηκε λόγω της 
ασφάλειας του περιβάλλοντος 
των σπηλαίων, επειδή μπορού
σαν να συνομιλήσουν μεταξύ 
τους. «Οι αρχάνθρωποι μπήκαν 
κατ ανάγκη στα σπήλαια. Αν 
δεν έρχονταν οι παγετώνες δεν 
θα έμπαιναν, καθώς το περιβάλ

λον τους είναι αφιλόξενο, κρύο 
και υγρό. Όλοι,από όποια θέση 
και αν βρισκόμαστε αυτή την 
κρίσιμη για τη χώρα μας στιγ
μή, πρωταρχικά οφείλουμε να 
συνδράμουμε για το έθνος μας». 
Το σημαντικότερο συμπέρασμα 
του Άρη Πουλιανού(πατέρα του) 
που υπερασπίστηκε στη Μόσχα 
το I960 τη διδακτορική διατρι
βή, σχετίζεται με το ότι οι σύγ
χρονοι κάτοικοι της Ελλάδας, 
οπως και ευρύτερα της χερσο
νήσου του Αίμου, είναι απόγο
νοι ντόπιων πληθυσμών. Έτσι, 
σε αλφαβητική σειρά οι Βούλγα
ροι, οι Κροάτες, οι Μαυροβού
νιου οι Σέρβοι, οι Σκοπιανοί, οι 
Τούρκοι είναι σλαβόφωνοι και 
τουρκόφωνοι αντίστοιχα. Στην 
εκδήλωση παραβρέθηκαν μετα
ξύ άλλων ο αντιπεριφερειάρχης 
Καβάλας Θόδωρος Μαρκόπου- 
λος και ο πρόεδρος της ΔΕΥΑΚ 
Νίκος Ξανθόπουλος που εκπρο
σώπησε την δήμαρχο Δήμητρα 
Τσανάκα.


